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COMPAREIXENÇA DE PREMSA POSTERIOR AL CONSELL DE MINISTRES D’AHIR

Els acords fiscals no s’aplicaran
en cap cas a dades d’aquest any

IAGO ANDREU*
ANDORRA LA VELLA

33 Bartumeu i el ministre d’Economia i Finances, Pere López, abans de la roda de premsa d’ahir.
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Bartumeu insistirà
avui en la
no-retroactivitat davant
la pregunta de Nomen

Cap dels països que
ha firmat amb Andorra
ha enllestit, fins ara, la
ratificació

E
l Govern està disposat a dur
fins al final la defensa de la
no-retroactivitat dels 17
acords d’intercanvi d’infor-

macions fiscals que ha signat fins a
la data. El cap de Govern, Jaume Bar-
tumeu, va tornar a remarcar ahir
que en cap cas els acords s’aplicaran
a dades relatives a aquest any i així
ho reiterarà avui en la sessió de con-
trol al Consell General en resposta a
les preguntes del president del Grup
Andorra pel Canvi.

«Els acords estableixen que en-
tren en vigor a partir de la notifica-
ció del procediments de ratificació»,
va dir Bartumeu, que també va ex-
plicar que és poc probable que
aquesta ratificació es produeixi du-
rant el present exercici fiscal. En
qualsevol cas, el cap de Govern va in-
sistir que els acords s’apliquen a
exercicis fiscals posteriors a la seva
entrada en vigor i que, per tant, com
a molt d’hora s’aplicarien a partir de
l’any vinent.

El president del Grup Parlamenta-
ri ApC, Eusebi Nomen, va entrar fa
setmanes una pregunta sobre l’en-
trada en vigor dels acords. Segons va
explicar Bartumeu, Nomen es va po-

sar en contacte amb el cap de Go-
vern fa uns dies per intentar fixar
una posició comuna i desterrar la
qüestió de la retroactivitat dels
acords de la pugna política. En una
reunió celebrada al Govern amb els
tres consellers generals d’ApC, Bar-
tumeu va reiterar el seu convenci-
ment que els acords no són retroac-
tius i que s’aplicaran a exercicis pos-
teriors a la seva ratificació.

D’altra banda, el cap de Govern
va informar ahir que fins ara cap
país dels que ha signat un acord fis-
cal amb Andorra no ha completat
els procediments de ratificació inter-
na. «Per ara cap país no ens ha notifi-
cat la ratificació de cap acord», va ex-
plicar Bartumeu, per després afegir-
hi que l’acord signat amb França al
setembre ja s’està tramitant a l’As-
semblea Nacional de París.

Tampoc Andorra no ha completat
la ratificació interna de cap acord
fiscal, per bé que Bartumeu es va
mostrar convençut que el Principat
ratificarà els convenis amb certa ra-
pidesa, comparat amb la resta de
països. «El fet de ser un país petit fa
que puguem ratificar els acords de
manera més ràpida, i no com en al-
tres estats més grans que tenen una
vida internacional més intensa i en
què aquests processos són més com-
plexes», va dir el cap de Govern.

La qüestió de la retroactivitat dels
acords fiscals ha estat motiu de
polèmica entre socialdemòcrates i
Andorra pel Canvi des de la tardor
de l’any passat. Ara, tot indica que la
polèmica podria acabar tancada
amb una interpretació del Govern
que deixés ben clar que no hi ha re-
troactivitat en cap cas i que els
acords començaran a aplicar-se des-
prés de l’entrada en vigor. H
*iandreu@andorra.elperiodico.com

PREGUNTES URGENTS PER A LA SESSIÓ DE CONTROL D’AVUI

CR pregunta sobre la precària
situació financera de la CASS
b

EL PERIÒDIC
ANDORRA LA VELLA

bLes relacions amb la
FACA i la prova de
Batxillerat centraran
altres punts del debat

La consellera reformista Olga Ade-
llach preguntarà avui al Govern so-
bre la seva posició pel que fa a l’esgo-
tament de les reserves de la branca
de malaltia de CASS. Aquesta és una
de les set preguntes que el Grup Re-
formista va entrar ahir pel tràmit
d’urgència i a les quals el Govern so-
cialdemòcrata haurà de donar res-
posta al debat d’aquesta tarda. Ade-
llach vol conèixer quines mesures
pensa posar en marxa l’Executiu per
pal.liar la delicada situació finance-

ra de la Seguretat Social que con-
duirà a un esgotament de les reser-
ves de la branca de malaltia l’estiu
vinent.

També pel tràmit d’urgència el
conseller reformista per Canillo,
Joan Torres, va entrar una pregunta
en què demanarà al cap de Govern
si són certs els rumors de pressions
sobre la Federació d’Associacions de
Comerciants (FACA), una qüestió
que Torres relaciona amb altres ru-
mors de pressions exercides pel Go-
vern socialdemòcrata sobre la CEA.
El també conseller reformista Ama-

deu Rossell preguntarà a l’Executiu
pels canvis dels horaris de la biblio-
teca pública del Govern que han
causat confusió entre els usuaris.

A la sessió de control d’aquesta
tarda tornaran dos clàssics dels Con-
sells de preguntes d’aquesta legisla-
tura: el Pla estratègic de Salut i la
cuina centralitzada de l’escola an-
dorrana. Adellach preguntarà al Go-
vern sobre quines accions del Pla de
Salut s’han dut a terme des de la se-
va aprovació, mentre que la conse-
llera reformista Montserrat Gil insis-
tirà en conèixer el perquè del re-
plantejament de la ubicació de la
cuina centralitzada.

La proximitat d’un acord amb Es-
panya sobre la prova oficial de Batxi-
llerat anunciat fa poques setmanes
per la ministra d’Educació i Cultura,
Susanna Vela, serà objecte d’una al-
tra pregunta reformista, en aquest
cas de la consellera Conxita Mora. La
setena pregunta urgent entrada ahir
pels reformistes se centra en la re-
baixa del grau d’exigència en les ti-
tulacions per exercir de mestre. H

El Pla estratègic de
Salut i la cuina
centralitzada tornen al
Consell de preguntes

el rerefons ¿HI HA DESGLAÇ ENTRE PS I ApC?

< Una reunió entre el cap de
Govern i el president d’un grup
parlamentari no tindria res
d’especial ni seria noticiable si no
fos perquè les relacions entre
aquest grup i el Govern
estiguessin sota mínims. En els
últims dies han estat bastants,
però, els signes de desglaç entre
socialdemòcrates i ApC. D’una
banda, Nomen demana reunir-se
amb Bartumeu per parlar d’un
assumpte, el de l’eventual
retroactivitat dels acords fiscals,

sobre el qual qualsevol acostament
de posicions semblava impossible.
La sessió de control que aquesta
tarda se celebrarà a la Casa de la
Vall serà l’ocasió de comprovar si
les relacions entre el Govern i la
plataforma que lidera Eusebi
Nomen han millorat, com a mínim
pel que fa a la qüestió de
l’intercanvi d’informacions fiscals.

< Un altre front de possible acord
entre PS i ApC és la reforma de les
lleis laborals que els

socialdemòcrates volen impulsar
des del grup parlamentari. Des de
la plataforma s’ha insistit diverses
vegades en la necessitat de
desenvolupar el títol II de la
Constitució, el que inclou els drets
socials. D’altra banda, el portaveu
d’Andorra pel Canvi en assumptes
socials, el conseller general Òscar
Encuentra, es mostrava la
setmana passada convençut de la
possibilitat d’acord amb els
socialdemòcrates en els canvis a
les lleis laborals.

33 Adellach, consellera de CR.

Frassoni,
dilluns a
Andorra

VERDA A L’EUROCAMBRA

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

La copresidenta del Grup Verd a
l’Eurocambra, Monica Frassoni,
vindrà el pròxim dilluns a Andor-
ra per tal de redactar un informe
que, en cas de ser favorable, possi-
bilitarà als ecosocialistes del Prin-
cipat la seva participació directa
dins de l’agrupació europea. Així,
la formació que lidera Antònia
Escoda materialitzaria aquesta re-
lació al congrés europeu que tin-
drà lloc a final d’any o bé cap al
pròxim mes de març. Frassoni va
captar fa poques setmanes l’aten-
ció per afirmar, en el si del debat
sobre la prohibició dels toros a
Catalunya, que el torero és com
«l’home que mata la seva dona a
cops de peu». H


